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رویدادها
قائم مقام شبکه خبر:

برای بازپخش مناظره ها درخواست 
مردمی داشتیم

قائم مقام شبکه خبر درباره پخش مناظرات 
انتخاباتی آمریکا از ش��بکه خبر گفت: سرعت 
انتقال اطلاعات به قدری ب��الا رفته که اگر به 
سمت پخش زنده و مرجعیت خبری نرویم از 
جریان خبری دنیا عقب می مانیم.  به گزارش 
تس��نیم، دکتر علی احمدی گف��ت: الان اگر 
ای��ن کار را نکنیم عقب می مانی��م. حرف های 
ترامپ و کلینت��ون در مناظره ها در هر لحظه 
توئیت می شد. خب چه راهی سریع تر از پخش 
زنده هست؟ در پخش زنده مخاطب احساس 
می کند به اتفاق نزدیک است. قائم مقام شبکه 
خب��ر افزود: بع��د از پخش دومی��ن مناظره از 
شبکه خبر، ایندیپندنت نوشت باز هم بالاترین 
حج��م تبلیغ��ات ضدآمریکای��ی در تلویزیون 
ایران انجام ش��د. م��ردم آمری��کا کامنت های 
جالب��ی بر آن گزارش نوش��ته بودند. نوش��ته 
بودند »کشورمان گرفتار عجب بلایی شده که 
پخ��ش مناظره هایش از ای��ران باعث تبلیغات 
سوء می ش��ود«. برای پازپخش مناظره ها واقعا 
درخواست مردمی داشتیم و مجبور شدیم 3 بار 
آن  را روی آنتن شبکه خبر بفرستیم.  چیت ساز 
یکی از مترجمان مناظرات انتخاباتی آمریکا نیز 
در میزگردی درباره پخش مناظره ها از شبکه 
خبر گفت: ما دیگر به مردم نمی گوییم آمریکا 
بد است. نشان می دهیم تا خودشان تشخیص 
دهند. وقتی مناظره ها هس��ت دیگر چرا ما به 
م��ردم بگوییم »آمریکا بد اس��ت«؟ وی افزود: 
از من پرس��یدند برنده مناظره کیست؟ گفتم 
برنده ای نداش��ت ولی یک بازنده بزرگ داشت 
که آن ه��م حاکمیت آمریکا ب��ود. در جریان 
مناظ��ره از ترامپ درب��اره فرارهای مالیاتی اش 
پرسیده می شود، او هم می گوید براساس قانونی 
عمل کرده که کلینتون در مجلس وضع کرده و 
شوهر کلینتون آن را در مقام ریاست جمهوری 
اعمال کرده است. همه این حرف ها یک چرخه 
بسته از فساد سیاس��ی و مالی در آمریکاست. 

هیچ پایان خوشی ندارد.

مهاجرت معکوس 
در »مرز خوشبختی«

 مه��ران رس��ام درب��اره س��ریال ن��وروزی 
»مرز خوشبختی« بیان کرد این اثر درباره چند 
جوان بیکار است و داستان های فرعی دیگری هم 
دارد. به گزارش مهر، مهران رس��ام، تهیه کننده 
سریال »مرز خوشبختی« که برای نوروز ۹۶ در 
شبکه 2 ساخته می شود درباره سریال های نوروزی 
امس��ال گفت: امیدواریم امس��ال با خروجی ای 
که از سریال های نوروزی دیده می شود، بتوانیم 
 چند س��ال گذش��ته را تلافی کنیم. وی درباره 
»مرز خوشبختی« عنوان کرد: این سریال داستان 
چند جوان است و به مساله بیکاری و مهاجرت 
معکوس می پردازد. سریال فضایی شاد و جوانانه 
دارد چون همه بازیگران ما جوان هستند. رسام 
با اشاره به مهاجرت معکوس که یکی از مسائلی 
اس��ت که در ای��ن اثر به آن پرداخته می ش��ود، 
اظهار کرد: بخشی از کار به دلیل مهاجرت یکی 
از شخصیت ها از تهران به شهرستان در محلات 
می گذرد. وی در پایان بیان کرد: هر اثر خوبی به 
یک گروه خوب نیاز دارد ما هم در این س��ریال 
با حس��ین س��هیلی زاده همکاری داریم که آثار 
 خوبی را ساخته است. بازیگران خوبی هم داریم و 
به تازگی ش��هرزاد کم��ال زاده و مریم معصومی 
هم به کار اضافه شده اند.  »مرز خوشبختی« در 
۱۵ قسمت ویژه ایام نوروز ۹۶ در شبکه 2 تولید 
می ش��ود و روز شنبه هشتم آبان ماه در محلات 

کلید خورد.

»برادران غریب« منتشر شد
 کتاب »برادران غریب« خاطراتی از تعامل 
شیعیان و اهل تسنن منتشر شد. اینکه چطور 
می شود انسان هایی در یک کشور یا گاها در یک 
شهر زندگی کنند ولی در عین نزدیکی بدن ها، 
تصویری غیرواقعی از یکدیگر داش��ته باش��ند 
خودش مس��اله ای مهم و در ج��ای خود قابل 
تامل است اما آنچه توانسته تصویر واقعی تری 
از هموطنان و همش��هریان ب��ا یکدیگر ایجاد 
کند و صمیمیت ها و همدلی ها را بیشتر کند، 
ارتباط بدون پیش فرض و صادقانه بوده اس��ت 
و بس! کت��اب موجود به خوبی ای��ن تجربه را 
می نمایاند. این مجموعه خاطرات، تلاشی برای 
درج خاطرات روحانیون شیعه فعال در عرصه 
تبلیغی در مناطق زندگی مشترک شیعه و سنی 
است که سرتاسر آن را قصه هایی جالب توجه از 
تغییر نگاه شیعه یا سنی، پس از ارتباط برادرانه 
و بدون پیش فرض تشکیل می دهد. این کتاب 
به قلم حامد رضایی در ۱۹2 صفحه تالیف شده 

و در سال ۹۵ روانه بازار نشر شده است.

بیانیه سازمان سینمایی
پخش تیزر از شبکه جم به توقف 

نمایش فیلم ها منجر می شود
س��ازمان س��ینمایی درباره پخش تیزرهای 
سینمایی از ش��بکه جم اطلاعیه صادر کرد. به 
گزارش مهر، س��ازمان سینمایی در پی تذکرات 
مختلف به بعضی سینماگران که مصالح عمومی 
سینمای ایران را رعایت نکرده و نسبت به پخش 
تیزر فیلم های شان از شبکه جم اقدام کرده اند به 
اطلاع می رساند: »پس از گفت وگو و توافق های 
انجام ش��ده با قوه محترم قضائی��ه و با توجه به 
تذک��رات متع��دد و اعلام مس��ؤولان عالی رتبه 
قضایی، همکاری با ش��بکه های معاند، معاونت 
در جرم تلقی می ش��ود.  با توج��ه به همکاری 
بس��یار خوب اکثریت س��ینماگران محترم، در 
موارد اندکی تخلف فوق الذکر مشاهده می شود.  
بار دیگر تاکید می ش��ود درصورت پخش آگهی 
تبلیغات��ی در ش��بکه های معان��د از جمله جم، 
سازمان سینمایی با متخلفان بشدت برخورد و 
ادامه نمایش فیلم در سینماها و شبکه نمایش 
خانگی در هر مرحله ای که باشد متوقف خواهد 
شد. بی تردید اهالی سینما در این شرایط رونق 
و موفقیت ه��ای بی مانند، اجازه نخواهند داد که 
برخی با رفتارهای سودجویانه منافع کلیت سینما 
را با ایجاد حاش��یه های بی م��ورد تهدید کنند. 
س��ازمان سینمایی با تاکید بر وظیفه ذاتی خود 
اعلام می دارد از طریق مجاری قانونی نسبت به 
احقاق حقوق س��ینمای ایران در عرصه تبلیغ و 
بهره گیری مناسب و موثر از امکانات فراگیر ملی، 

بویژه صدا و سیما همچنان پیگیر است«.

در موزه هنرهای معاصر تهران
»عرش بر زمین افتاد « 

رونمایی می شود
تازه ترین اثر نقاشی عاشورایی 
حس��ن روح الامین ب��ا عنوان 
»عرش بر زمی��ن افتاد«، روز 
سه ش��نبه ۱۱ آبان ماه ساعت 
۱۶ در م��وزه هنرهای معاصر 
ایران به نمایش گذاشته خواهد شد. به گزارش 
روابط عمومي م��وزه هنرهای معاص��ر تهران؛ 
تازه ترین اثر نقاش��ی حسن روح الامین با عنوان 
»عرش بر زمین افتاد« موضوعی عاشورایی دارد 
و بیانگر آخرین س��اعات زندگی سیدالشهدا در 
صحرای کربلاست. این اثر در ابعاد 3 در 4 متر و 
با تکنیک رنگ روغن روي بوم خلق شده است. 
در این اثر نقاش��ی که در م��دت 7 ماه به اتمام 
رسیده اس��ت، افراد و شخصیت هاي بسیاری را 
خواهیم دید که هر کدام  نماینده  یک  قشر از 
انسان های جامعه  هستند. گفتني است همزمان 
و  در کنار رونمایي از اثر »عرش بر زمین افتاد«، 
تعداد ۹ اثر نقاش��ی عاشورایی از این هنرمند با 
عنوان های »قاهرالعدو«، »آخرین سرباز لشکر«، 
»علي اکبر علیه الس��لام«، »ویرانه ش��ام«، »اول 
مظلوم«، »شیرین تر از عسل«، »علقمه«، »آتش 
پرس��تارم شده«و »آیا تو برادر مني« در معرض 
دید علاقه مندان خواهد بود. گفتنی است مراسم 
رونمایی از اثر عاشورایی »عرش بر زمین افتاد« 
و همچنین نمایش تعدادی از آثار این هنرمند 
روز سه ش��نبه ۱۱ آبان ماه ساعت ۱۶ با حضور 
استادان، هنرمندان و... در موزه هنرهای معاصر 

تهران برگزار می شود.

اکران »الشهید« در حسینیه هنر

فیلم س��ینمایی »الش��هید« درباره زندگی 
آیت الله شهید محمدباقر صدر در حسینیه هنر 
ب��ه همت بخ��ش بین الملل جش��نواره عمار به 
نمایش درآمد. به گزارش فارس، فیلم سینمایی 
»الشهید« درباره زندگی آیت الله شهید محمدباقر 
صدر ب��ه کارگردانی عبدالعلی��م طاهر با حضور 
معاون دفتر سفارت عراق در حسینیه هنر برای 
دانشجویان عراقی دانشگاه تهران اکران شد. این 
فیلم با روایتی خطی و س��اده زندگی مجاهدانه 
و سرش��ار از ایمان و عمل مجتهد بزرگ جهان 
اسلام، شهید محمدباقر صدر را روایت می کند و 
به بررسی چگونگی مبارزات مردم عراق در زمان 
به قدرت رس��یدن صدام در دوران حس��ن البکر 
می پردازد. در ابت��دای این برنامه، بهنام حیدری 
مسؤول بخش بین الملل جشنواره مردمی فیلم 
عمار ضمن معرفی مختصری از رویکرد سینمای 
ایران بعد از انقلاب اس��لامی به ض��رورت ایجاد 
جشنواره مردمی فیلم عمار برای بازتاب سوژه های 
مردمی انقلاب و مقابله با ش��رایط فتنه گون در 
جامعه اشاره کرد. در پایان دانشجویان ضمن بیان 
نظرات خود درباره این فیلم، از پخش مس��تمر 
فیلم های دیگر جش��نواره مردمی عمار استقبال 
کردند. فیلم الشهید پیش از این در بخش داخلی 
و بین الملل سی و چهارمین جشنواره فیلم فجر 
و نیز در بخش فیلم های خارجی جشنواره فیلم 

مقاومت به نمایش درآمده بود.

مرتضی اسماعیل دوست: فیلم »ابوزینب« 
اثری قابل توجه در بیان سینمایی مفهوم 
مقاوم��ت بوده و هنگامی که  دلنوش��ته 
ستایش آمیز سردار قهرمان قاسم سلیمانی 
ضمیمه این نگاه شد ارزشی والاتر یافت 
و ای��ن بهانه ای ش��د ب��رای گفت وگو با 
کارگ��ردان »ابوزینب«. عل��ی غفاری که 
سابقه ساخت اثر تحسین شده »استرداد« 
ب��ا  گفت وگ��و  در  دارد  کارنام��ه  در   را 
»وط��ن ام��روز« از ش��کل گیری فیل��م 
جدیدش گفت و ب��ه صراحت از جایگاه 
غریب س��ینمای مقاومت ن��زد متولیان 

فرهنگی گلایه کرد.
***

 چگون�ه از »اس�ترداد« ب�ه »ابوزینب« 
رسیدید؟ به طور حتم در فاصله میان این 
2 فیلم پیش�نهادات و پروژه های دیگری 
هم در دست داشتید اما تصمیم گرفتید 

به مفهومی چون مقاومت در اثری فراگستر بپردازید.
جرقه ساخت این فیلم بعد از تماشای اثری مستند 
از آقای مرتضی شعبانی با عنوان »زیتون تلخ« حاصل 
شد که در آن به تاریخ پیدایش مقاومت لبنان پرداخته 
می ش��ود و یک��ی از ش��خصیت های آن فیلم »عامر 
کلاکش« معروف به »ابوزینب« بود. آقای شعبانی از 
پرسابقه ترین مستندسازان کشور و جزو فیلمبرداران 
آثار ش��هید آوینی بوده و س��ال ها آث��اری در زمینه 
مقاومت س��اخته و دغدغه های زی��ادی برای این کار 

دارند. 
 یعنی شما بعد از تماشای مستند پیشنهاد ساخت 

فیلمی سینمایی را با آقای شعبانی مطرح کردید؟
بخواهم دقیق تر در این باره بگویم اولین بار در سفر 
گروهی هنرمندان به لبنان بود که با آقای شعبانی آشنا 
ش��دم. ایشان به دلیل شناختی که از منطقه داشتند 
نقش راهنما را در آن س��فر ایفا می کردند و من هم با 
توجه به آشنایی ایجاد شده علاقه مند شدم کارهایی 
را که س��اخته بودند، ببینم. در آن کاروان حدود ۵0 
هنرمند حضور داشت و منبعی برای آشنایی و علاقه 
من درباره پرداخت به مسائل منطقه بود. البته سال ها 
پیش مستندی کوتاه در این باره ساخته بودم اما آن 
سفر و آشنایی با مرتضی شعبانی مرا مشتاق به تحقیق 
و پیگیری موضوع مقاومت کرد تا اینکه یک روز آقای 
شعبانی به دفتر ما مراجعه و پیشنهاد ساخت فیلمی 
س��ینمایی را مطرح کرد و م��ن هم که از قبل زمینه 
و علاقه لازم را درباره چنین کاری داش��تم با اشتیاق 

پذیرفتم.
 اگر کمی به عقب تر بازگردیم انگار پیش�نهاد تولید 

چنین پروژه ای از سوی سیدحسن نصرالله بود.
من بعدها متوجه ش��دم پیش��نهاد اولیه از سوی 
سیدحسن نصرالله بوده است. ایشان به طور مشخص با 
آقای شعبانی درباره 2 موضوع صحبت کرده و پیشنهاد 
س��اخت آنها را داده بود. یکی همین زندگی ابوزینب 
و دیگ��ری عملیاتی به نام انصاری��ه بود که موضوعی 
حماس��ی دارد. در مجموع به این نتیجه رسیدیم که 
درباره ابوزینب کار کنیم و همه تلاش خود را در این 

باره به کار بردیم تا اثر قابلی بسازیم. 
 ب�ا آقای سیدحس�ن نص�رالله هم دیدار مس�تقیم 

داشتید؟
ارتباط با ایشان از طریق آقای مرتضی شعبانی انجام 
شد و روزی که چنین مساله ای را مطرح کردند دیگر 
به گروه تولید سپردند و با توجه به مشغله ایشان که 
درگیر اتفاقات و جنگ های منطقه بودند دیگر امکان 
ارتباط نبود و ما هم با توجه به حساس��یت ها س��عی 
کردیم طی پروس��ه ای طولانی با دقت به تحقیقات و 

نگارش فیلمنامه و ساخت فیلم دست بزنیم.
 برای س�اخت فیلم »ابوزین�ب« مانند هر اثر هنری 
دیگر می توانستید از زوایای مختلفی ورود پیدا کنید 
به طوری که بیشتر متمرکز به شخصیت پردازی شده 
یا اینکه از طریق پرداخت به حوادث و درگیری ها ابعاد 
مقاومت را در قالب فیلمی جنگی نمایان سازید اما شما 
محوریت روایت را بر مبنای ش�خصیت مادر به عنوان 
مام یک س�رزمین قرار دادید. چگونه به این نوع نگاه 

رسیدید؟
همه تمرکز ما در فیلم »ابوزینب« به خانواده این 
ش��هید بود و مادری که س��ال ها رازی را برای حفظ 
سرزمین خود پنهان نگاه داشت. همان طور که اشاره 
کردی��د مادر به عنوان نماد و س��مبل یک س��رزمین 
می توانس��ت ابعاد متفاوتی از مفهوم مقاومت را نشان 
ده��د. این مادر کار بزرگی کرده ب��ود که فرزندش را 
راه��ی جنگ ک��رده و بعد هم کن��ار خانه اش صدای 
عملیات را شنیده و شهادت فرزندش را می دانسته اما 
۱4 سال به هیچ کس و حتی همسرش نگفته که فرد 

کشته شده فرزند آنهاست. 
 در واقع مفه�وم مقاومت از طری�ق راز عظیم مادر 
ش�کل گرفت و به جای پرداخت�ی بیرونی از عملیات 

جنگی ابعادی درونی یافت.
من ب��ه دنب��ال ارائه زب��ان جدی��دی از فرهنگ 
مقاومت به مردمان جه��ان بودم. ما فیلم »ابوزینب« 
را تنها مختص منطقه نمی دانستیم و فکر می کردیم 
مخاطبانی گسترده می تواند داشته باشد که اکران های 

فیلم در نقاط مختلف جهان این را نشان می دهد. 

  ب�ا توجه ب�ه اهمیت انتق�ال مفه�وم مقاومت نزد 
جهانیان چ�ه اقداماتی جه�ت اکران های بین المللی 

صورت گرفته است؟
فضای صهیونیسم به شکل عجیبی در سینمای 
جهان نف��وذ دارد و لابی های قدرتمندی در س��ینما 
دارن��د. آنها بش��دت فیلم های ضد صهیونیس��تی را 
شناسایی کرده و جلوی پخش آنها را می گیرند. برای 
همین نتوانستیم برنامه های اکران را طبق برنامه پیش 

ببریم.
 اش�اره روشنی از سوی مراکز سینمایی درباره عدم 
اکران فیلم »ابوزینب« به دلیل هراس از صهیونیس�م 

ارائه شد؟
ما برای اکران فیلم در ترکیه قرارداد بسته بودیم و 
قرار بود در بهار س��ال ۱3۹4 اکران شود و بارها اقدام 
کردیم اما بهانه هایی آوردند که ترافیک اکران است و 
شرایط پخش فیلم مهیا نیس��ت در صورتی که ما از 
حقیقت ماجرا اطلاع داریم. البته هنوز ناامید نیستیم و 
با توجه به اینکه این مشکل برای اکران فیلم »حضرت 
محم��د)ص(« برطرف ش��ده ما هم امید ب��ه اکران 

»ابوزینب« در ترکیه داریم. 
 وضعیت اکران داخلی فیل�م »ابوزینب« هم پس از 
اینکه باره�ا به تعویق افتاد در ش�رایطی باری به هر 

جهت در سینمای ایران جریان دارد!
مسؤولان سینمایی در برابر تحرکات صهیونیسم ها 
کاملا دست های خود را به عنوان تسلیم بالا گرفته اند! 
من از این فرصت استفاده کرده و به متولیان فرهنگی 
گلایه می کن��م ک��ه در برابر اقدامات دش��من هیچ 
کاری نکرده اند! به صراحت بگویم مسؤولان فرهنگی 
خوابیده اند و در برابر هر تهدید فرهنگی جز تس��لیم 

کاری نمی کنند.
 فکر می کنید این وادادگی فرهنگی از غفلت نشأت 
گرفته یا حرکتی آگاهانه در شکل بخشی به سینمایی 
خ�اص بوده اس�ت؟ در واقع عدم توجه به س�ینمای 
مقاومت می تواند نش�انه از جریان تفکری مش�خص 

باشد!
به نظ��رم هر 2 نکت��ه ای که اش��اره می کنید در 
مسؤولان فرهنگی ما وجود دارد. البته به نظرم بیشتر 
غفلت زده اند و اصلا برنامه ای برای عرصه فرهنگ و هنر 
ندارند. ببینید، ما در کتاب درسی مقطع ششم ابتدایی 
درسی داشتیم به نام رهبر کوچک که داستان عملیات 
شهید فهمیده بود اما امسال از کتاب ها حذف شد. من 
خیلی کنجکاو ش��دم تا دلیل این اقدام را پیدا کنم و 
طی تحقیقی که کردم متوجه شدم اسرائیلی ها مدتی 
اس��ت فشار رس��انه ای علیه ایران می آورند که آنها از 
کودکی دارند در کتاب های درسی آموزش تروریستی 
می دهند! مسؤولان فرهنگی ما هم خیلی راحت این 
بخ��ش را از کتاب حذف کردند. من در اخبار 20:30 
تلویزیون دیدم که یکی از مسؤولان آموزش و پرورش 
در پاس��خ به این مساله عنوان کرد ما مخالفتی با این 
موضوع نداریم اما بهتر اس��ت به صورت شفاهی و از 
طریق جزوه به بچه ها آموزش داده شود! همین تسلیم 
ش��دن در برابر خواسته غربی ها را در نظر بگیرید که 
در عرصه فرهنگ هم همین گونه است. هنگامی که 
درباره شخصیتی که رهبر انقلاب اسلامی از او چنان 
تعبیری می کند اینگونه برخورد می کنند چه می توان 
گفت! ش��هید فهمیده و ش��هید عامر کلاکش برای 
انجام هدفی مقدس اقدام کردند و نگاهشان با امثال 
تکفیری ها به طور کلی متفاوت است. اما ما نتوانستیم 

از اینگونه فرهنگ در سینما پاسداری کنیم.
 در واقع اعتقاد دارید باید سردارانی فرهنگی را برای 

مبارزه به میدان فراخواند؟ 
باید در عرصه فرهنگ س��ردارانی را حمایت کرد 
ت��ا جبهه فرهنگی م��ا را در آن س��وی مرزها نمایان 
کنند و صدای ما را به دنیا بفرس��تند. برخلاف سردار 

س��لیمانی ها که همه وجودش��ان را ب��رای مقاومت 
گذاشته اند در میان مسؤولان فرهنگی نه تنها سردار 
بلکه سرباز فرهنگی هم نداریم. مسؤولان سینمایی به 
دنبال یکسری فیلم های بی خطر و خنثی و بی مساله 
هس��تند که ش��خصیت هایش را افرادی سرخورده و 

ناامید و بی هویت تشکیل می دهند.
 شاید به لحاظ سیاس�ی نگران برخی بازخوردهای 
جهانی از تولی�د و اکران آث�اری در زمینه مقاومت و 
دفاع مقدس باش�ند ی�ا اینکه گمان بر این اس�ت که 

دوران جدید، سینمایی دیگر می خواهد!
به ش��ما بگویم که برای مس��ؤولان اصلا مفاهیم 
ارزش��ی اهمیتی ن��دارد. به نظرم جری��ان خزنده ای 
جه��ت از میان بردن س��ینمای مقاومت در کش��ور 
 »Top Gun« شکل گرفته است! شما ببینید فیلم
در زمانی ساخته ش��د که نیروی هوایی آمریکا دچار 
افت وحشتناک نیرو شده بود. اما هالیوود در این مسیر 
اعلام وجود کرد و فیلمی را طراحی کردند که موجب 

تشویق مردم برای حضور در جنگ شود.
 و کارگردانی ش�ناخته ش�ده چون تونی اس�کات و 

بازیگری چهره همچون تام کروز را آوردند!
بله! برای آنها مهم بود تا فیلمی بس��ازند که باعث 
شود جوانان آمریکایی آرزوی حضور در نیروی هوایی را 
داشته باشند و در زمان اکران فیلم و بیرون سالن های 
سینمایی دکه هایی وجود داشت که اقدام به نام نویسی 
افراد داوطلب به نیروی هوایی می کرد! در س��ینمای 
کش��ورمان ه��م در دوران دفاع مق��دس فیلم های��ی 
تاثیرگذار داشتیم که حماسی بودند و موجب افزایش 
علاقه مندی مردم جهت حضور در جبهه می ش��دند. 
حالا سوالم این اس��ت که اگر خدای ناکرده دشمنی 
ب��ه ما حمله کند آقای ایوبی چه فیلمی را می خواهد 

نمایش دهد تا موجب ترغیب جوانان شود؟!
 ایشان که بارها در سخنان خود اشاره به شکوفایی 
سینمای ایران در این سال ها دارند! شما واقف به این 

نگاه نیستید؟
دروغ محض اس��ت! بارها ادعاه��ای آقای ایوبی و 
وعده های عمل نش��ده اش ثابت شده است. انگار یک 
نوع سیاس��تی در این دولت پی��ش آمده که همه را 
بی خودی امی��دوار نگاه دارد! ف��روش چند فیلم که 
موضوعات خاصی را دنبال می کنند که نشانه موفقیت 
نیست. رونق اکران در دست چند نفر جابه جا می شود 
و بقیه بیرون صف مانده اند. ش��ما می توانید خیلی از 
موضوعات خط قرمزی را بسازید و میلیاردها فروش 
کند اما مس��ؤولان درب��اره تولید آث��ار باهویت چه 
کرده اند؟ ش��خصیت های سینمایی ما به جای ایجاد 
روحی��ه سلحش��وری و مقاومت کاملا س��رخورده و 
افسرده هستند! شما چند سال است صدای تشویق 
تماشاگران را در سالن های سینمایی نمی شنوید؟ به 
دلیل اینکه قهرمانی وجود ندارد و همه شخصیت ها 
ژست روشنفکری و درونگرا گرفته اند! دولت به عنوان 
پاس��دار خون شهدا موظف است از آثار دفاع مقدسی 
حمایت کند. نباید فرهنگ مقاومت در کشور از بین 
ب��رود. آیا آقای ایوبی طی این 3 س��ال و چند ماه از 
مس��ؤولیتی که دارد توانسته سالی 2 فیلم ارزشمند 
تهیه کند؟ ساخت آثار درخشانی مانند »ایستاده در 
غب��ار« و »بادیگارد« هم که ربط��ی به دولت ندارد و 
توسط دیگران تولید شد. اما دولت پشت این فیلم ها 
قایم شده اس��ت در حالی که بنیاد سینمایی فارابی 
به عنوان بازوی اجرایی سازمان سینمایی باید اقدام به 
سرمایه گذاری آثاری در شأن نظام جمهوری اسلامی 

ایران کند. 
 انگار ش�ما برخلاف ش�عارهایی مانند »حال سینما 

خوب است«، احوال خوبی ندارید!
اینکه برخی می گویند حال سینما خوب است که 
دیگر شعار بیهوده ای است. متاسفانه دولت تدبیر و امید 

به تدری��ج تبدیل به دولت تحقیر و امید 
شده است! یعنی آنقدر فیلمساز ارزشی را 
تحقیر می کنند تا قید این نوع سینما را 
بزند. اصلا بخش امید دولت هم تبدیل به 
ناامیدی شده و به رغم اینکه آقای ایوبی با 
شعار حمایت از سینمای مقاومت آمدند 
اما هیچ کاری انجام ندادند. من امیدوارم 
آقای ایوبی صدای مرا بش��نود و بداند که 
وضعیت معیشت بسیاری از سینماگران 
امروز خوب نیست و وضعیت اکثر اعضای 
خانه سینما را که بررسی کنید می بینید 
کارد به استخوانشان رسیده است. دیگر 
مدافعان سرسخت آقای ایوبی هم تبدیل 
به منتقدان وی شده اند یا حداقل سکوت 
ک��رده و دیگر حمایت��ی نمی کنند چون 
می بینند ایشان گلی به سر سینمای ایران 
نزده است. ش��ما ببینید در عرصه بیمه، 
بیکاری و تولید و هر زمینه دیگری هیچ 
کار مثبتی در دوره آقای ایوبی نش��ده است. به نظرم 
آقای ایوبی مشاوران خوبی ندارد و اطلاعات غلطی به 
ایشان می دهند و وانمود می کنند سینمای ایران خیلی 
گل و بلبل ش��ده است! به هر حال این دوره که دیگر 
گذش��ت و جز افسوس باقی نگذاشت اما امیدوارم در 

دولت بعدی شاهد اتفاقات بهتری باشیم.
 در س�ال های اخی�ر س�ینمای ای�ران علاقه مند به 
فضاهایی داخلی ش�د و آثاری آپارتمانی که بیش�تر 
متعلق به طبقه متوس�ط رو به بالا بود، شکل گرفت. 
ش�ما برخلاف این نوع س�ینما علاقه مند به س�اخت 
فیلم هایی در نماهای لانگ ش�اتی هستید. آثاری که 
تنها در پرده س�ینما بتوان به ابعادش چشم دوخت و 
مخاطب منتظر نباشد تا نسخه خانگی فیلم را از قاب 

تلویزیون تماشا کند!
دقیق��ا همی��ن طور اس��ت. البته یک��ی از دلایل 
کوچک شدن فیلم ها به مسائل اقتصادی برمی گردد 
که فیلمس��ازی حوزه گرانقیمتی ش��ده است اما من 
معتق��دم فیلم س��ینمایی باید برازنده پ��رده عریض 
سینما باشد و برای سالن تاریک با مخاطبانی گسترده 
تعریف شده باشد و از این نظر نیاز به طراحی و قالب 
متفاوتی نسبت به تلویزیون دارد. سینما یعنی عظمتی 
ک��ه پرده عریض تماش��اچی را در آغوش بگیرد. الان 
شاهد تولید تله فیلم هایی هستیم که برخی از آنها به 
اکران هم نمی رسند. به نظرم در سینما بویژه در تولید 
آثاری با موضوع مقاوم��ت باید دولت حمایت کند و 
به گونه ای باشد که حداقل ۱0 درصد تولیدات سالانه 
اختصاص به سینمای مقاومت داشته باشد. نباید مدیر 
سینمایی در داخل اتاقش باشد و سینماگر پشت در 
اتاقش منتظر دیدار با او شود و بعد هم آنقدر فیلمساز 
را خسته کنند تا دیگر س��راغ اینگونه آثار نرود. باید 
مسؤول سینمایی سراغ هنرمندان برود و حتی دست 
فیلمس��ازان ارزشی که با س��ختی فیلم می سازند را 
ببوس��د. در حالی که مس��ؤولان با نوع برخوردی که 
در تولید و اکران نسبت به فیلم های ارزشی می کنند 
در واقع به ش��کل پنهانی به ما می گویند شما از این 
نوع فعالیت خس��ته نمی شوید؟ آنها می خواهند ما از 
رو برویم و از این نوع فیلم س��اختن دست بکشیم اما 
ما رویمان زیاد است و باز هم سراغ این نوع فیلم های 
پردردسر خواهیم رفت! چون عشق ما این است. من 
فکر می کنم بالاخره دوران فیلمسازی هم می گذرد و 
ما پیر می شویم و خوب است هنگامی که به پشت سر 
نگاه می کنیم بگوییم الحمدلله که آن دورانی که توان 

داشتیم فیلم های آبرومندانه ای توانستیم بسازیم.
 فیل�م »ابوزین�ب« مخاطب�ی ویژه داش�ت که طی 
دلنوش�ته ای به تحس�ین فیلم پرداخت. ب�ا توجه به 
اینکه سردار سلیمانی تاکنون درباره فیلمی اینگونه 

اظهارنظر نکرده اند، این واکنش را چگونه می بینید؟
من که از دلنوشته و نگاهی که ایشان داشتند حظ 
بردم و آن یادداشت زیبایی که برای فیلم »ابوزینب« 
نوش��تند. انگار سردار یک خسته نباشید جانانه به ما 
برای این کار گفتند. خیلی هم دوس��ت داش��تم در 
جلسه نمایش فیلم که آقای شعبانی هماهنگ کردند 
حضور داشته باشم اما چون برنامه سردار مشخص نبود 
این دیدار امکان نیافت اما آن اظهار لطفی که داشتند 

برایمان ماندگار شد.
 اش�اره داش�تید که 2 موضوع مقاومت مورد توجه 
سیدحسن نصرالله برای ساخت اثری سینمایی بوده 
که یک�ی از آنها درباره عملیات »انصاریه« اس�ت. به 

دنبال تولید فیلمی در این باره خواهید بود؟
آقای ش��عبانی بش��دت دنبالش است و دوست 
دارد عملیات »انصاریه« ساخته شود اما انجامش کار 
بسیار سختی است و نیاز به مشارکت همگانی دارد تا 
شرایط اجرایش فراهم شود. ساخت آن عملیات نیاز 
به امکانات گسترده ای دارد، چرا که موضوع نفوذ ۱۵ 
نیروی ویژه اسرائیل به مرکز خاک لبنان را باید نشان 
داد که اسرائیلی ها در آنجا گرفتار شده و بعد هم این 
شکست را تکذیب کردند. در این عملیات نیروهای 
مختلف دریایی، هوایی، زمینی و ناوچه های اسرائیلی 
درگی��ر بودن��د و آن منطقه به ن��ام دروازه انصاریه 
موجود است. این پروژه نیاز به امکانات بالایی دارد و 
با همه تلاش های آقای شعبانی ساخت آن بزودی 

نخواهد بود.

گفت وگوی »وطن امروز« با علی غفاری، کارگردان فیلم »ابوزینب«

دولت بیخودی همه را امیدوار نگاه می دارد!
اخبار

وطن امروز  شماره 2016  دوشنبه 10 آبان 1395

 به خاطر فشار اسرائیلی ها شهید فهمیده را حذف کردند

دلنوشته

متن دلنوشته سردار سلیمانی برای فیلم»ابوزینب«
بسمه تعالی

فدای این دستی که ماه را بر کف گرفته و تقدیم به خالق ماه کرده است.
می بوسم دستی را که ما را از روشنایی آن بهره مند نموده است.

چه زیباست این تصویر که بر کف، تمام اخلاص جای گرفته است گرد همه این دستان پاک.


